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Svátek práce 1. Máj byl vyhlášen na památku demon-
strace dělníků stávkujících za 8hodinovou pracovní
dobu v r. 1886 v Chicagu, kterou narušila policejní pro-
vokace – výbuch bomby, a v jejímž důsledku bylo 5 děl-
nických vůdců bez důkazů odsouzeno k trestu smrti.
A první  manifestace za 8hodinovou pracovní dobu se
v Čechách uskutečnila již v r. 1890. Známý fejeton Jana
Nerudy tuto událost popisuje velmi barvitě a s obdivem.
Na to se dnes zapomíná.

A v dnešní době, kdy mizí sociální jistoty, značná část
obyvatel naší republiky žije opět v chudobě, nebo je jí
přímo ohrožena, má 1. Máj zase svůj původní význam –
boj za práva pracujících, proti vzrůstající nerovnosti
mezi lidmi, za dostupné zajištění základních lidských
potřeb, tj. např. bydlení, zdravotnictví, školství, zajiště-
ní v nemoci a ve stáří, prostě za důstojný život pro
všechny. Lidská práva, jejichž realizace je závislá na
množství peněz, ve skutečnosti nejsou v žádné kapitalis-
tické zemi zajištěna, i když dnes a denně v médiích
poplatných režimu posloucháme, jak za lidská práva
představitelé republiky, Evropské unie i NATO bojují.
Ve skutečnosti se lidská práva stávají bičem proti nepo-
hodlným státům.

Svátek práce se stává opět tribunou, na které si musí-
me připomínat, že nesouhlasíme se současnou politikou
pětikoalice v České republice, která nehne prstem pro
snížení inflace, zejména proti růstu cen potravin a ener-
gií, i když máme největší inflaci v Evropské unii, která
hodila přes palubu všechny důchodce (nejen starobní,
ale i invalidní, a také sirotky), která zdražuje všechny
veřejné služby, zejména dopravu. A co dalšího na nás
chystá, usilovně tají, jenom vypouští „pokusné balon-
ky“, aby zjistila, co všechno občané vydrží. Chce šetřit
za každou cenu na všech, kromě sebe a nejbohatších
lidí. Dalo by se na toto téma mluvit hodiny, ale je třeba
přestat hovořit a začít opět bojovat za lepší život pro
obyčejné lidi, pro nás všechny. Bez zastoupení KSČM
v evropském parlamentu, krajských zastupitelstvech,
do  nichž se bude volit v příštím roce, případně bez pádu
současné vlády a vyhlášení předčasných voleb do parla-
mentu, to však nepůjde, protože KSČM je jedinou stra-
nou, která opravdu důsledně hájí zájmy neprivilegova-
ných v České republice.

A zase máme 1. Máj – Svátek práce a také svátek lásky,
důvod k zamyšlení nad jejich významem pro dnešní dobu...

Když K. H. Mácha napsal své nesmrtelné verše „Byl
pozdní večer, první máj, večerní máj byl lásky čas…“
slavil se v Čechách první máj jako svátek lásky. Vždy�
postavit dívce májku, znamenalo vyznat jí veřejně lásku.
Je načase, abychom si místo dovezeného svátku s. Valen-
týna, který je pro mě především symbolem kšeftu, začali
zase vážit svého prvního máje.

A proto s hrdostí slavme 1. Máj jako svátek práce
i svátek lásky. Obyvatelé České republiky si hrdost
na svoji minulost a víru v lepší budoucnost zaslouží.

Mgr. Jiřina Humlová

Všem jubilantům, kteří v květnu oslaví své životní jubileum,
děkujeme za jejich práci pro stranu a do dalších let přejeme

pevné zdraví, štěstí, spokojenost a pohodu v osobním životě.
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Z historie... Měsíc květen
Květen je podle gregoriánského kalendáře pátý měsíc

v roce. Má 31 dní. Český název květen vytvořil filolog
a překladatel Josef Jungmann v roce 1805. V češtině se
do té doby používal název máj, který jako jediné označe-
ní ze všech měsíců v roce nemělo slovanský původ.

Astrologicky je Slunce asi první dvě třetiny května
ve znamení Býka a zbytek měsíce ve znamení Blíženců.
V astronomických termínech začíná v souhvězdí Berana
a končí v souhvězdí Býka.

Během května se na severní polokouli prodlužuje dél-
ka dne. Slunce vychází přibližně v 5.36 a zapadá ve
20.19 hodin středoevropského letního času. Poslední den
v květnu je delší o hodinu a 19 minut. Slunce vychází
okolo 4.57 a zapadá ve 20.59 hodin.

Poslední dubnový či první květnový den se staví máje.
První den se také v některých evropských zemích slaví
jako svátek zamilovaných. O prvním máji jako času lás-
ky psal v roce 1836 český básník Karel Hynek Mácha
v básni Máj. Zamilované dvojice se v tento den schází
u Máchovy sochy v Petřínských sadech v Praze. V řím-
skokatolické církvi je květen spojen s májovými pobož-
nostmi a uctíváním Panny Marie. Druhou neděli v měsí-
ci lidé slaví Den matek. Od slova máj je také odvozen
název studentské oslavy příchodu máje – majáles. Kvě-
ten je měsícem obětí komunismu a měsícem požární
ochrany.

V květnu 1938 proběhla v Československu Květnová
krize, když vláda vyhlásila 20. května mobilizaci z obav
před vpádem německém armády. Dne 4. května 1941 se

K Zastupitelstvu v Příbrami
Dne 24.4.2023 se uskutečnilo 7. zasedání  zastupitel-

stva Příbram, které mělo na programu k projednání
32 bodů, z toho 14 bodů se týkalo dotací, tedy městských
grantů, a 12 bodů nakládání s nemovitým majetkem.

Zajímavé informace zazněly již v úvodu od Rady. Měst-
ská policie (MP) otevřela dislokované pracoviště v ob-
lasti pěší zóny u Cíle, která má za úkol zklidnit situaci
zejména v nočních hodinách, což se zatím jeví jako
úspěšné. Určitě je přítomnost MP v této oblasti důležité
preventivní opatření. Bylo zahájeno koncesní řízení, tj.
zvláštní forma výběrového řízení, na správce a provozo-
vatele vodohospodářského majetku (VHM) města, který
se bude o VHM starat po uplynutí stávající smlouvy.
Protože město nedisponuje tolika odborníky, kteří jsou
pro takové řízení třeba, uzavřelo smlouvu na provedení
koncesního řízení. Po provedení všech úkonů dle záko-
na bude konečné slovo mít zastupitelstvo, pověřená fir-
ma nesmí provádět žádné úkony, které vyžadují rozhod-
nutí, to si město zcela logicky ponechalo ve své kompe-
tenci. V běhu je rovněž modernizace ČOV, kde již probí-
há příprava stavebního povolení, a zároveň bylo předjed-
náno financování této stavby ze Státního fondu životní-
ho prostředí. Předpokládá se, že stavba bude uvedena
do zkušebního provozu v r. 2025 a do plného provozu
v r. 2026. Pokud jde o Aquapark, v současné době orga-
nizace Sportovní zařízení města zpracovává kompletní
zprávu o stavu a možnostech řešení (cca 200 stran tex-

tu), kterou Rada projedná 2. 5. 2023, a na jejím základě
bude zastupitelstvo rozhodovat 22. 5. 2023. Znamená to,
že na konci května budeme vědět, co nás vlastně čeká.

Na začátku samotného jednání došlo k výměně člena
Finančního výboru, když rezignujícího zastupitele Ing.
J. Šaška nahradil nový zastupitel p. Karel Vild. Pro oby-
vatele města je určitě zajímavé, že byly schváleny 2 indi-
viduální dotace, které budou hrazeny z rozpočtové rezer-
vy, a to 200 tis. Kč jak na realizaci 42. Rally Příbram,
tak pro Hasičský záchranný sbor Středočeského kraje,
protože tyto položky nekorespondují se žádným dotač-
ním programem. Byly schváleny podpory z dotačních
programů s názvy: podpora vrcholového sportu, činnost
sportovních organizací, reprezentant, sportovní akce,
rozvoj a opravy sportoviš�, výchova a vzdělávání, zahra-
niční a meziobecní spolupráce, kulturní aktivity, památ-
ky místního významu, životní prostředí, zdravotnictví,
sociální a dobrovolní hasiči. Zastupitelstvo schválilo dr-
tivou většinu návrhů tak, jak je předložila Rada podle
doporučení komisí, s drobnými úpravami. Celkem 11 žá-
dostí bylo vyřazeno pro nesplnění podmínek, nejzávaž-
nější je asi vyřazení žádosti FC Viagem Příbram nejen
pro druholigový tým, ale i pro Fotbalovou akademii,
a to z důvodu předlužení akciové společnosti. Se schvá-
lenými dotacemi je možno se seznámit na webových
stránkách města.

Mgr. Jiřina Humlová

jugoslávští komunisté v Květnové poradě rozhodli zahá-
jit boj proti německým okupantům. V Protektorátu
Čechy a Morava na konci druhé světová války vypuklo
1. května 1945 Květnové povstání českého lidu.

Měsíc květen, to je symbol kvetení, zrodu, pro někoho
nejkrásnější měsíc v roce. Aprílové počasí sice ještě tro-
chu zlobí, ale zpravidla se v květnu již nesetkáváme
s neočekávanými sněhovými přeháňkami. Nanejvýš
s dešti, které ale již naši předkové něžně pojmenovali
májové deštíky.

Pranostiky

Mokrý máj – v stodole ráj
Májová kapka platí za dukát.
Májová voda vypije víno.
Svatá Žofie políčka často zalije
Na mokrý květen přichází suchý červen.
Jestli v máji neprší, červen to dovrší.
V květnu-li hrom se ozývá, v červnu zřídka mrholívá.
Na Urbana pěkný, teplý den – bude suchý červenec i sr-
pen.
Vinná réva nedbá toho – bude míti vína mnoho.
Déš� svatého Floriána je ohňová rána.
Chladno a večerní mlhy v máji, hojnost ovoce a sena
dají.
Jestli v máji neprší, červen to dovrší.
Když máj vláhy nedá, červen se předá.

Zdroj: Internet
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Velikonoční turnaj v přeplněném jineckém centru
S vhodnými prostory pro pořádání společenských

a zájmových akcí to není ideální. To se velmi citelně pro-
jevuje při organizování šachových soutěží v rámci kraje
i České republiky. A tak se například stává, že několika-
denní přebor je pořádán bez zabezpečení ubytování nebo
že je neúměrně vysoká jeho cena.

Trochu jinou příčinou byly v pondělí 10. dubna stísně-
né prostory na Velikonočním turnaji v Jincích. Zde se
pořadatelé setkali s nečekaně velkým zájmem. Zatímco
na prestižním „Turnaji nadějí“ hrálo 27 soutěžících,
na Velikonoční jich přijelo ještě podstatně víc. Nakonec
jich hrálo 32. Dospělí členové výprav dali přednost dě-
tem. Zájem velmi potěšil, ale s prostory budeme mít sta-
rosti i v budoucnu.

Proto nás velmi potěšilo, že se nabídl starosta Hvozd-
ce Zdeněk Mottl (KSČM, KČP), že 29. dubna uspořádá
šachový turnaj pro mládež „O pohár starosty“ ve zdej-
ším Společenském klubu.

Ale nyní k Velikonočnímu turnaji:
V celkovém pořadí se prosadili dorostenci, odchovanci

Šachového kroužku Pionýrské skupiny Jince (Pionýr)
a Šachového oddílu TJ Jince (TJ Jince). Zvítězil Tomáš
Brotánek (nyní ŠK Příbram-Baník) před 2. Adamem

Hečlem (nyní ŠK Holoubkov) a 3. Filipem Šimkem
z Kladna (Pionýr a TJ Jince).

V nejmladších žácích zvítězil Daniel Klán ze ŠK při
MěÚ Hostomice před 2. Janem Krajčou z Křešína
a 3. Lindou Přibylovou (oba Pionýr a TJ Jince).

Velmi mile překvapila pořadatele i hosty účast dívek.
Na startovní listině se jich sešlo deset. Nejúspěšnější
z nich byla Margarita Vlasenko ze ZŠ Trnka Dobříš.
Následovaly Tereza Lísková a Linda Přibylová, re-
prezentující domácí kroužky a oddíl.

Miroslav Maršálek

Turnaj ke sv. Jiří
V příbramském domě dětí a mládeže se v sobotu

22. dubna uskutečnil šachový turnaj pro mládež, které-
ho se zúčastnilo 23 soutěžících. Akci pořádal Šachový
klub Příbram-Baník. Jako rozhodčí zde působili Miro-
slav Maršálek (KSČM, KČP) a David Vošický (Pionýr
Jince).

V turnaj přesvědčivě zvítězil Václav Vrzal ze Šachové-
ho klubu KDJS Sedlčany před Jáchymem Vorlíkem
ze ŠK JOLY Lysá nad Labem a Margaritou Vlasenko
ze ZŠ Trnka Dobříš.

Nejlepším hráčem z Příbrami byl 5. Jakub Hřebejk
a z Jinec 11. Ondřej Kočárek.

Nejmladším hrajícím účastníkem byl Dominik Svo-
boda z Jablonce.

Turnaj byl předposlední soutěží Základního kola kraj-
ského přeboru žáků. MiM

Velikonoční demonstrace za mír v Táboře
Stále více občanů České republiky se vyjadřuje proti

válce. V sobotu 1. dubna se sešli členové Klubu českého
pohraničí, Komunistické strany Československa i další
vlastenci na náměstí TGM Před zemědělskou školou
v Táboře, aby se společně vyslovili pro mír. Zejména kri-
tizovali aktivity Západu, který se snaží udržovat, pro-
dlužovat a nebezpečně stupňovat ozbrojený konflikt na
Ukrajině. Velmi razantně se řečníci ale i lidé ve shro-
mážděném davu vyslovovali proti dodávkám zbraní, kte-
ré konec bojů ještě více oddalují. Vyjadřovali obavy ze
zatahování České republiky a jejích obyvatel do války.

Akce jsem se zúčastnil s výpravou z Jinec, kterou vedl
předseda ZO KSČM Josef Hála a ke které se přidal před-
seda Okresní rady KČP Beroun Jiří Pokorný.

Na pódiu se vystřídala řady významných osobností
včetně bývalého předsedy VS OSN Jana Kavana, místo-

předsedy ÚV KSČM Milana Krajči, ředitele Institutu
české levice Josefa Skály a předsedkyně LKŽ Květy Šla-
hůnkové.

Miroslav Maršálek
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Okresní sněm Klubu českého pohraničí
Příbramští hraničáři se sešli na svém letošním prvním

společném jednání v restauraci Na hradbách v úterý
4. dubna. Schůzi zahájila a řídila předsedkyně okresní
rady Václava Králová. Diskuse se týkala nejožehavěj-
ších otázek současné doby. V řadě vystoupení se hovoři-
lo o konfliktu na Ukrajině. K němu se vyjádřili i tři
přítomní účastníci mírové demonstrace v Táboře před-
sedkyně LKŽ Květa Šlahůnková, člen NR KČP Miroslav

Česko proti bídě
V neděli 16. dubna se uskutečnila další velká demon-

strace na Václavském náměstí pod heslem Česko proti
bídě. Pořadatelé zdůrazňovali, že se v ozbrojeném kon-
fliktu nestaví ani na jednu stranu. Na tiskové konferen-
ci před konáním akce uváděli, že se nezasazují o vystou-
pení ČR z NATO a Evropské unie, ale že podporují
jejich transformaci. Naopak účastníci setkání se vyslo-
vovali velmi jednoznačně proti EU a zejména proti
NATO. V ostatních otázkách týkajících se ukončení
bojů na Ukrajině, ukončení dodávek zbraní do místa
konfliktu byla naprostá shoda. Jako červená nit všemi
vystoupeními se táhla kritika vlády ve všech možných
směrech. Často byly projevy přerušovány skandováním
DEMISE, DEMISE …

V hustě zaplněném náměstí se těžko dalo získat pře-
hled, kdo se zúčastnil. Potkal jsem tam mnoho význam-
ných osobností, včetně komunistů a hraničářů. Z Jinec

přijeli (kromě mne) vlastenci, kteří se nehlásí k žádné
tradiční politické straně. Z Příbrami jsem se potkal na-
příklad s bývalým zastupitelem města Příbram za KSČM
JUDr. Vladimírem Kyselákem či bývalým předsedou
31. ZO KSČM Příbram Zbyňkem Bílkem. Věřím, že bylo
přítomno ještě mnoho dalších našich krajanů, s nimiž
jsem se ale v tom početném davu neměl šanci setkat.

Na Václavském náměstí měly svoje stánky například
KSČM, iniciativa Ne základnám, Hraničář a Klub čes-
kého pohraničí. Podepsat bylo možné petici proti zvyšo-
vání odchodu do důchodu, o kterou byl veliký zájem, ale
i některé jiné.

Odpor vůči vládě a jejím asociálním opatřením sílí.
Zapojují se další a další lidé, včetně mnoha mladých
spoluobčanů, kteří si stále více uvědomují, že se jedná
především o jejich budoucí životy.

Miroslav Maršálek

Maršálek a předseda ZO KSČM Jince Josef Hála. Někte-
ří přítomní rovněž odsoudili dezinformace, zaplavující
sdělovací prostředky a potlačování pravdivých zpráv
z míst konfliktu. Velké kritika se projevila vůči opatře-
ním vlády, kterými ztěžují život důchodcům, rodinám
s dětmi i nízkopříjmovým skupinám obyvatel.

MiM


